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گــــزارش

نگــــره
 سرلیست  ها 

و نامزدهای احتمالی 
انتخابات ۱۴۰۲ مجلس

انتخابات ۱۴۰۲ از این جهت اهمیت 
دارد که بعد از انتخابات۱۴۰۰ و پیام 
معنادار گروهی از مردم با رای  های باطله 
نگرانی  ها از کاهش مشارکت مردم افزایش 
یافت. »خبرآنلاین« نوشت: »این نگرانی  ها 
از آنجا اهمیت داشت که دولت با وجود 
 ، یکدست سازی حاکمیت در سایر قوا
نتوانست طرح  های بزرگ خود در اقتصاد 
داخلی را به پیش ببرد. بر این اساس با 
مرور جریان  های سیاسی فعلی درون نظام، 
می  توان افراد زیر را به عنوان محتمل  ترین 
قرارگرفتن  برای  سیاسی  نیروهای 
در معرض انتخاب مردم ارزیابی کرد: 
اعتدالگرایان: اعتدالگرایان از انتخابات 
سال ۱۳۹۲ جایگاه ویژه  ای در سیاست 
ایران ایفا کردند. حضور آنان، بعداز رد 
صلاحیت هاشمی رفسنجانی و گرایش 
مردم به دکتر حسن روحانی، و وحدت میان 
اصلاح طلبان با آنان، از ابعاد ملی برخوردار 
شد. رویکرد تعاملی در ارتباط با نیروها 
و نهادهای سیاسی، و تقویت همگرایی، 
با آنان در حوزه داخلی و همچنین در 
حوزه خارجی تعامل با کشورهای غربی 
برای حل برجام و دستاورد حل مسائل 
اقتصادی تا سال ۱۳۹۷ از شاخص  ترین 
دستاوردهای آنان است. شعار تبلیغاتی 
آنان با محوریت »تدبیر و امید«، »کلید« 
توسعه، بود. مهم  ترین رسانه  های آنان در 
حال حاضر وبسایت »حسن روحانی« 
است که اخیرا راه اندازی شده است. در 
حال حاضر از مهم  ترین چهره  های آنان 
برای سرلیستی انتخابات مجلس در سال 
آینده، می  توان از چهره  هایی مانند واعظی، 
رئیس دفتر روحانی، نوبخت، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه و فاطمه هاشمی رفسنجانی 
نام برد. به غیر از حسن روحانی، از دیگر 
پشتوانه  های سیاسی اعتدالگرایان می  توان 

از علی لاریجانی نام برد.«
  برنامه اصلاح طلبان چیست؟

ناسا یا نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان با 
هدف تحقق و عملیاتی شدن مشارکت 
نهاد  نهایی کردن  به  دنبال  حداکثری، 
اجماع  ساز اصلاح  طلبان )ناسا( با مشارکت 
فکری، عملی و اجرایی ۳۱ حزب دارای 
مجوز از وزارت کشورهستند. شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات محوری  ترین 
تشکل اصلاح طلبان است که معتقد به 
اساسی  قانون  حکمرانی در چارچوب 
اگرچه  هستند.  اسلامی  جمهوری 
با  انتخابات۱۴۰۰  در  اصلاح طلبان 
ردصلاحیت گزینه  های اصلی خود مواجه 
شدند اما هنوز برای اعلام رسمی حضور 
در انتخابات آتی را بدون چراغ سبز شورای 
نگهبان، کمی زود می  دانند. از مهم  ترین 
اصلاح طلبان،  سرلیستی  گزینه  های 
مرعشی، محمدرضا عارف و مجید انصاری 
هستند که تاکنون نیز اظهارنظری از آنها در 
انتخابات آتی منتشر نشده است. مهم  ترین 
می  توان مجموعه  را  گروه  این  رسانه 
روزنامه  ها و نشریات شامل اعتماد، آرمان، 
شرق، هم میهن و کارگزاران و مردم سالاری 
دانست که به صورت روزانه چاپ می  شوند.

  جبهه پایداری بیکار نیست 
این جریان سیاسی اگرچه در مجلس 
کنونی در اقلیت هستند اما در نهادهای 
حاکمیتی از جمله در مجلس در جایگاه  های 
حساس کمیسیون  های مهم قرار دارند. 
این جریان به لحاظ تشکیلاتی از حیث 
روش  های  با  اما  منسجم  ایدئولوژیک 
اقناعی تبلیغات سیاسی بیگانه است. از 
محتمل  ترین سرلیست  های این جریان 
می  توان به مرتضی آقاتهرانی و سیدمحمود 
نبویان نام برد. لازم به ذکر است که جبهه 
مذکور در دولت احمدی نژاد محوریت 
داشت. رسانه اصلی این گروه وبسایت 
»جبهه پایداری انقلاب اسلامی« است. 
از دیگر رسانه  های این جریان می  توان به 
سایت رجانیوز، روزنامه کیهان و روزنامه 
عصر ایرانیان نام برد. بازتاب اندیشه  های 
این جریان در هفته نامه پرتو صورت 
می  گیرد. اصولگرایان انقلابی: سعید جلیلی 
بارزترین نماد این جریان سیاسی است 
که از حیث بنیادهای اندیشه سیاسی، با 
جبهه پایداری قرابت دارد. حامیان جلیلی 
که در انتخابات۱۴۰۰ و بعد از کناره گیری 
او به نفع ابراهیم رئیسی انتظار داشتند 
جلیلی را در یکی از پست  های معاون اولی 
رئیسی ببینند حالا این ظرفیت را در سعید 
جلیلی می  بینند که او را به عنوان لیدر و رهبر 
جریان انقلابی در انتخابات مجلس در ۱۴۰۲ 
به عنوان سرلیست اصولگرایان انقلابی به 
میدان بفرستند. رسانه  های این جریان 
همچون فارس، تسنیم، نسیم و هفته نامه 
صبح صادق در تلاش  هستند در تحلیل  های 
خود، سعید جلیلی را به عنوان گزینه مطلوب 
دبیری شورای عالی امنیت مطرح نمایند. در 
صورت عدم ورود سعید جلیلی به این شغل 
حساس، می  توان انتظار داشت او برای ورود 
به انتخابات مجلس۱۴۰۲ آمادگی لازم 
را داشته باشد. شعار او در انتخابات ۱۴۰۰ 
»جهاد بزرگ برای جهش ایران« بود که 
در نهایت به نفع سیدابراهیم رئیسی از دور 

رقابت  های انتخاباتی کنار کشید.  

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »هک« مدتی است که جایگاه 
پررنگی در فضای سیاسی ایران ایفا می  کند، اطلاعاتی که پس از 
هک شدن سایت  های برخی مراکز منتشر می  شود از یکسو قابل 
تامل، جالب و از سوی دیگر نگران  کننده است. هنوز به سوالات 
درباره بولتن  هایی که پس از هک سایت خبرگزاری »فارس« منتشر 
شد، پاسخ داده نشده بود که سایت دانشگاه امام صادق)ع( هک شد. 
روزگذشته روابط عمومی دانشگاه امام صادق)ع( در پی هک شدن 
سایت این دانشگاه توسط یک گروه هکری بیانیه  ای صادر کرد که در 
آن آمده بود: »حملات سایبری مکرر در آستانه آغاز نیم  سال تحصیلی 
جدید به مجموعه  ای علمی که به دنبال تولید، رشد و تعالی علوم 
انسانی اسلامی است، هدفی جز برهم زدن آرامش و امنیت روانی 
استادان، دانشجویان و پژوهشگران این مجموعه و ایجاد خلل در 
حرکت علمی کشور ندارد و بیانگر هراس دشمنان از حرکت رو به 
رشد این مجموعه علمی است. دانشگاه امام صادق)عل( مفتخر است 
که در طول حیات ۴۱ ساله خود توانسته با تربیت نیرو  های متعهد و 
متخصص، ظرفیت علمی و پژوهشی دانش  آموختگان خود را به مراکز 
اثرگذار ملی و بین  المللی تقدیم نماید که تنها به عنوان یک نمونه 
شاخص، می  توان از حضور بیش از یک سوم دانش  آموختگان این 

دانشگاه در جامعه اعضای هیأت علمی دانشگاه  های معتبر کشور یاد 
کرد. بدیهی است اطلاعات موجود در دانشگاه امام  صادق علیه  السلام 
مانند همه مراکز علمی دیگر، مربوط به امور علمی، پرسنلی و اداری 
است. از همین رو، با توجه به سابقه اخیر گروه حمله کننده در جهت 
تخریب وجهه مجموعه  های موثر از طریق ایجاد شایعات، اطلاعات 
منتشره از سوی آن، به ویژه در زمینه  هایی غیر از مطالب مرسوم و 

موجود در مراکز علمی، مخدوش خواهد بود.«
  نگرانی برای چیست؟

تاکید دانشگاه امام صادق)ع( بر مخدوش بودن اطلاعاتی که 
شاید از سوی هکرها منتشر شود، قابل تامل است، چرا که هنوز 
هیچ اطلاعاتی منتشر نشده که قابل تکذیب باشد و از سوی دیگر 
چه اطلاعاتی وجود دارد که انتشار احتمالی آنها سبب نگرانی برخی 
مسئولان دانشگاه شده است؟ شاید برنامه ریزی  هایی در ساختمان 
سبز نزدیک پل مدیریت صورت می  گیرد که گمانه نگرانی از انتشار 
محتوای آن در بیانیه این دانشگاه مطرح است. تفکر امام صادق)ع( 
تنها در داخل ساختمان این دانشگاه و حتی وزارتخانه  هایی که به 
فارغ  التحصیلان این دانشگاه سپرده می  شد، متبلور نبود چنانکه 
دیدگاه  های این دانشگاه در بخش  های مختلف حضور داشت، مانند 

برنامه  های صداوسیما. برنامه  هایی مثل بدون توقف، تاثریا، جهان آرا، 
میدون، عصرجدید پای مجریان، مداحان و کارشناسان امام صادقی 
مثل وحید یامین پور، عبدالملکی، لطیفی و... را به صداوسیما باز کرد. 
با توجه به عملکرد فارغ  التحصیلان دانشگاه امام صادق)ع( اکنون 
این گمانه مطرح است که جلساتی میان آنها در این دانشگاه تشکیل 
و تصمیم گیری  هایی شده است چرا که رفتار و عملکرد آنها شباهت 
زیادی به هم دارد که می  تواند نتیجه یک هماهنگی باشد. شاید 
سخنرانی   یا جلسات مهم دیگری در دانشگاه امام صادق)ع( برگزار 
شده که باهک شدن سایت این دانشگاه محتوای آنها علنی می  شود. 
مهمانان خاص هم شاید به این دانشگاه آمده باشند که لزومی به اعلام 

عمومی آنها نبود.
  آنهایی که امام صادقی بودند

8  سال پیش از انقلاب، مرکز مطالعات هاروارد که یکی از 
معتبرترین دانشگاه  های دنیاست، در پل مدیریت تهران تاسیس شد. 
با وقوع انقلاب این مرکز مصادره و به دانشگاهی تبدیل شد که امروز 
آن را با نام دانشگاه امام صادق )ع( می  شناسند. بدون شک دانشگاه 
امام صادق)ع( را نباید مشابه دانشگاه های دیگر در کشور دانست چرا 
یکی از مراکز تولید نیرو برای مدیریت کشور است. فارغ  التحصیلان 
دانشگاه امام صادق)ع( در دولت خاتمی عبارت بودند از: عبدا... 
رمضان زاده سخنگوی دولت، مصطفی کواکبیان نماینده سابق مجلس 
و خسرو تهرانی مشاور امنیتی خاتمی. مدیران امام صادقی در دولت 
احمدی نژاد هم شامل سیدمحمد حسینی در وزارت ارشاد و سعید 
جلیلی بودند. در دولت روحانی، حضور امام صادقی  ها به چهره  های 
امنیتی- فرهنگی مثل حسام الدین آشنا و کاظم جلالی خلاصه شد. 
در دولت رئیسی، این بار امام صادقی  ها با قدرت بیشتری آمده  اند مانند 
حجت عبدالملکی، وزیر کار بود، علی باقرکنی، معاون سیاسی وزارت 
امورخارجه، احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد، محمد حسینی، معاون 
رئیس  جمهور در امور مجلس، میثم لطیفی، رئیس سازمان اداری و 
امور استخدامی کشور، مجید عشقی، رئیس سازمان بورس، وحید 
یامین پور، معاون وزیر ورزش و علی صالح  آبادی، رئیس    سابق کل 
بانک مرکزی. »فریدالدین حدادعادل، فرزند غلامعلی حدادعادل 
هم از این دانشگاه برآمده است. وی عضو شورای اندیشه  ورزی 
شبکه سوم صداوسیماست. حسین کرمی )قائم  مقام پیشین معاونت 
صداوسیما(، جهانگیر بیابانی )رئیس سابق شبکه آموزش سیما(، علی 
جعفری و… هم همگی دانش  آموخته این دانشگاه هستند. همچنین 
رضا معین  آبادی، سیداحمد سادات، ناجی چنانی، خسرو فریادرس، 
حسین رضی و علی درستکار… از مدیران و مجریان سابق و فعلی 
شبکه برون  مرزی العالم و شبکه  های داخلی هستند که بخشی از جمع 

امام  صادقی  های این سازمان را تشکیل می  دهند.

»آرمان ملی« حواشی مطرح شده پیرامون جواهرات سلطنتی را بررسی می  کند

گاف یا بی  اطلاعی سخنگوی دولت؟
     جواهرات سلطنتی در موزه جواهرات بانک مرکزی است

آرمان ملی: چندی پیش بود که در۲6 دیماه سالروز فرار 
محمدرضا پهلوی از ایران، سخنگوی دولت توئیتی جنجالی 
و خبرساز درباره خروج جواهرات سلطنتی توسط شاه منتشر 
کرد که ابعاد مختلفی پیدا کرد و واکنش  های بسیاری را هم 
در پی داشت. علی بهادری جهرمی در توئیت خود نوشت: »۳5 
میلیارد دلار اموال ایرانیان ۳8۴ چمدان جواهر و الماس دو تاج 
با 5 هزار قطعه الماس، 5۰ قطعه زمرد و ۳68 حبه مروارید که 
از نظر قیمت غیرقابل تخمین است و.... اینها بخشی از اموالی 
است که دیکتاتور هنگام فرار با خود به خارج برد. امروز سالگرد 
مرگ سلطنت، وابستگی و وطن فروشی در ایران است.« پس از 
انتشار این توئیت واکنش  های بسیاری به این توئیت سرازیر شد 
که شاید مهم  ترین و خبرسازترین آنها واکنش فرح دیبا؛ همسر 
محمدرضا پهلوی بود که در گفت  وگویی با رسانه  های بیگانه 
ادعا کرد: همه این جواهرات در گنجینه بانک مرکزی ایران 
قرار دارد. وی گفت: دی  ماه ۱۳5۷ و هنگام خروج از کشور، 
او بخش بزرگی از جواهرات شخصی  اش را هم در »گنجه  های 
کاخ نیاوران« برجای گذاشت. وی افزود: با خودم پوتین  هایم را 
آوردم اما حتی تنها نیم  تاجی را که متعلق به خودم بود که الماس 
و فیروزه  نشان بود، گذاشتم ایران و آمدم. این در حالی است که 
واکنش  ها به همینجا ختم نشد و حسین دهباشی پژوهشگر 
تاریخ و مستندساز نیز در واکنش به توئیت سخنگوی دولت 
در توئیتی آورد: »با سلام و احترام. برخلاف نوشته شما، دو تاج 
مذکور هم اینک در موزه جواهرات بانک مرکزی موجود است 
و ساعت ۱۴ تا ۱۷ روزهای شنبه تا سه شنبه هر هفته جهت 
بازدید عموم در دسترس است.« این در حالی است که ماجرای 
جواهرات سلطنتی طی چند وقت گذشته بسیار در شبکه  های 
اجتماعی و فضای مجازی گسترش یافته و هر کسی از ظن خود 

به این موضوع واکنش نشان می  دهد.

  ابهام یا بی  اطلاعی؟
صحبت  های زیادی در خصوص جواهرات سلطنتی می  شود و 
هر کسی موضع خاص خود را بیان می  کند اما نکته مهم  تر اینکه با 
وجود اظهارات سخنگوی دولت و پاسخ فرح پهلوی که به طور کل 
بردن جواهرات سلطنتی را منکر شده است. پرسش اینجاست که 
این جواهرات اکنون کجاست؟ به نظر می  رسد اظهارات سخنگوی 
دولت در خصوص خروج جواهرات سلطنتی که واکنش  هایی را 
نیز در پی داشته چندان دقیق نباشد چون همان  طور که حسین 
دهباشی نیز در توئیت خود به آن اشاره کرده است این جواهرات 
در موزه جواهرات بانک مرکزی نگهداری می  شود و تاج  های مورد 
اشاره سخنگوی دولت نیز از ایران خارج نشده و در همان موزه 
نگهداری می  شوند. گرچه خزانه جواهرات ملی در بانک مرکزی 
مدتی است که امکان بازدید عمومی ندارد. اما با این وجود در 
وب  سایت رسمی بانک مرکزی و در بخش معرفی گنجینه آثار این 
موزه، تاج شاهی پهلوی به عنوان یکی از آثار معروف این موزه معرفی 
شده است. به دلیل شرایط حفاظتی این مجموعه گران  بهای کشور، 
کمتر تصویر و عکسی از گنجینه آن موجود است و پیش از این نیز 
بازدیدکنندگان اجازه عکاسی از موزه را نداشته  اند. یکی از مدارک 
حضور هر دو تاج سلطنتی پهلوی در موزه جواهرات، مستند 
»گواهان تاریخ- جواهرات ملی ایران« است که توسط خسرو 
سینایی مستندساز فقید ایرانی در سال ۱۳8۷ از مجموعه موزه 
جواهرات ملی ایران به سفارش بانک مرکزی ساخته شده است. 
برخی معتقدند که اگر قرار است که مسئولانی همچون سخنگوی 
دولت که سخنانش برد رسانه  ای بسیاری دارد و رصد می  شود باید 
با اطلاعات تاریخی کاملا بالایی به برخی مسائل و رویدادهای 
تاریخی وارد شوند و حداقل کم هزینه  ترین کاری که در این مورد 
می  شد انجام شود یک آمارگیری از موزه جواهرات بانک مرکزی 
بود که صحت مطلب گفته شده مشخص شود تا سخنگوی دولت 

با سند محکم و بدون هیچ حرف و حدیثی در خصوص خروج یا 
بردن جواهرات سلطنتی مثل تاج شاه و فرح به اظهارنظر بپردازد.

  واکنش سخنگوی دولت 
علی بهادری جهرمی در واکنش به ادعاهای فرح دیبا درباره 
خارج نکردن اموال و جوهرات از ایران در دیماه 5۷ گفت: این را 
به فال نیک می  گیرم که بعد از ۴۴ سال بعضی  ها یادشان بیفتد که 
باید نسبت به اقدامات و غارتگری  های خود و اینکه اموالی رفته 
یا نرفته پاسخگو باشند. وی افزود: استقبال می  کنیم که یک 
محکمه صالحی بیاید رسیدگی کند که روشن شود چه میزان 
اموال به  صورت حساب  های بانکی یا نقدی و جواهرات و یا املاک 
یا سایر اموال که متعلق به مردم ایران است و توسط دیکتاتور 
فراری و خانواده  هایشان غارت شده و اینها کجا هزینه می  شود؟ 
برای تجمعات غیرقانونی یا اعتراضی و یا تروریسم رسانه  ای یا 
غیررسانه  ای هزینه می  شود. محاکم صالح به دستگاه این اموال به 

غارت رفته مردم ایران رسیدگی کنند.
  دستگاه قضائی ورود کند

یک وکیل دادگستری با اشاره به اظهارات اخیر سخنگوی دولت 
گفت: »آقای سخنگوی دولت حقوق  دان هستند به همین دلیل 
من بیشتر تعجب می  کنم. با توجه به اینکه این تاج  ها و جواهرات تا 
چند سال پیش در ایران بوده  اند و مستندی نیز از آن ساخته شده، 
اگر اظهارات سخنگوی دولت صحت دارد، یعنی این جواهرات 
الان موجود نیست، این یک جرم سازمان  یافته است و نهادهای 
امنیتی و نهاد قضائی به طور ویژه آن را بررسی کنند. چرا که این 
جواهرات پشتوانه پول ملی و سرمایه ملی کشور است. دیدیم که 
این حرف چه تب و تابی را در کشور ایجاد کرد. وی افزود: حالا 
سخنگوی دولت، چنین ادعایی را از این جایگاه مطرح کرده است. 
اگر ادعای سخنگوی دولت راست نیست، آیا این عمل تشویش 

اذهان عمومی نیست؟ 
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 عده ای بیکار 
در پارلمان اروپا

    

 دولت 
اجازه ندهد شرایط 

بحرانی تر شود

یک نماینده مجلس گفت: تا ما صحبت از وضعیت کشور 
می کنیم، می گویند در جنگ هستیم. بله جنگ هست ولی 
جنگ و شرایط ترکیبی ایجاب می کند دولت هم یک آرایش 
مناسب شرایط جنگی برای خودش طراحی کند، به نظر می رسد 
به ویژه تیم اقتصادی دولت که بر مبنای یک شرایط آرامی کشور 
را اداره می کنند؛ در حالی که کشور واقعا در یک شرایط جنگ 
و ویژه قرار گرفته است. علی اصغر عنابستانی با اشاره به اینکه 
حتما تیم اقتصادی دولت نیاز به تغییر دارد، گفت: هماهنگی 
عناصر در این تیم کامل نیست و آرای متفاوتی از عناصر این تیم 
بیان می شود، تصمیمات موثر اتخاذ نمی شود و تصمیماتی هم 

که اتخاذ می شود به موقع و در زمان متناسب عمل نمی شود.

نماینده تبریز گفت: به اتحادیه اروپا هشدار می دهم که 
خود را با طناب پوسیده منافقین خلق آویزان نکنید؛ کما 
اینکه پارلمان اروپا که عده ای افراد بازنشسته بیکار و بی تعهد 
هستند و تصمیمات ضدبشری و غیرمسئولانه می گیرند 
و با نام تروریست، با نماد مقاومت در مقابل داعش یعنی 
سپاه مقابله می کنند. هرگونه اقدام علیه سپاه پاسداران، 
اقدام علیه ملت بزرگ ایران است و پاسخ کوبنده، محکم و 
پشیمان کننده ای دارد. سیدمحمدرضا میرتاج الدینی افزود: 
این بودجه دومین لایحه بودجه دولت سیزدهم بوده و از 
استحکام مناسبی برخوردار است که یکی از این امتیازها 

شامل شفافیت می شود.

نماینده مخالف طرح صیانت یوتیوب را همچون یک 
دانشگاه دانست و از مسئولان خواست فیلتر این پلتفرم را 
حداقل برای دانشجویان و کسب وکارها بردارند. رشیدی 
کوچی اگرچه بر ناکارآمدی فیلترینگ تأکید کرده، اما این 
سخنان او عملا دفاع از اینترنت طبقاتی است که بروز خشم 
عمومی را به دنبال خواهد داشت. جلال رشیدی کوچی اظهار 
داشت: »مسئولین در زمانی که وضعیت کشور نابسامان بود 
و ناامنی اوج گرفته بود به دلایل قابل قبولی محدودیت های 
اینترنتی را اعمال و اعلام کردند پس از آرام شدن شرایط، 
حتماً اقداماتی را در خصوص رفع فیلتر انجام خواهند داد. ما 

منتظر عملی شدن این وعده هستیم.« 

 درخواست رفع فیلتر
 برای دانشجویان

نماینده مجلس هشدار داد
  محدودیت تردد کشتی  های اروپایی 

در تنگه هرمز
یک نماینده مجلس گفت: ما طرحی را دنبال خواهیم 
کرد که محدودیت تردد کشتی  های تجاری اروپایی در 
تنگه را به دنبال خواهد داشت. محمدحسن آصفری، 
درباره مصوبه پارلمان اروپا برای تحریم سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی بیان کرد: این اقدام پارلمان اروپا کاملا 
یک اقدام احساسی و پوست خربزه  ای بود که سازمان 
منافقین زیرپای اعضای کنگره اروپا گذاشتند. اگر سوابق 
سازمان مجاهدین خلق را بررسی کنند، متوجه می  شوند 
که اینها چه اقداماتی انجام دادند. چه جنایاتی که اینها 
در ایران انجام ندادند خون مردم بیگناه را ریختند و 
نخست وزیر، رئیس  جمهور و رئیس دیوان عالی کشور را 
به شهادت رساندند. تعداد زیادی از بچه  های سپاه ما را به 
شهادت رساندند و چه اقداماتی که در دنیا انجام دادند. 
نماینده اراک یادآور شد: سازمان مجاهدین خلق در 
زمان روی کاربودن حزب بعث عراق دست به حمایت از 
صدام زدند و مردم بی  دفاع عراق را به شهادت رساندند. 
وی تصریح کرد: اینها که اجازه دادند »مریم رجوی« 
بیاید در پارلمان اروپا حرف بزند یک وقت ۲ ساعته هم 
به  NGO  ها و تشکل  های مردم نهاد ایرانی می  دادند که 
مستند بیایند جنایات منافقین را به نظر پارلمان اروپا 
برساندند شاید چنین تصمیم احساسی را نمی  گرفتند. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این  که امروز 
مردم ما مدافع سپاه هستند، عنوان کرد: سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی فلج اطفال را در جمهوری اسلامی ایران 
ریشه  کن کرد. سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در مقابله با 
جریان  های تکفیری و داعش در آن سوی مرزهای ایران 
اقدامات زیادی انجام داد، جریان  های تکفیری که در 
وزرشگاه  ها و رستوران  های فرانسه و آلمان آمده بودند و 
بمب  گذاری کرده بودند. در جبهه حلب، فلوجه، تمور و 
جاهای دیگر بچه  های سپاه ما با تکفیری  ها می  جنگیدند 
و اقدام پارلمان اروپا به غیر از اینکه خشم و انزجار مردم 
ما را از اروپایی  ها بیشتر کند، نتیجه دیگری ندارد، البته 
جمهوری اسلامی هم کوتاه نخواهد آمد. وی تاکید کرد: 
ما طرحی را دنبال خواهیم کرد که محدودیت تردد 
کشتی  های تجاری اروپایی در تنگه هرمز را به همراه 
خواهد داشت و اگر پارلمان اروپا نسبت به تصمیم خودش 
عقب  نشینی نکند، مطمئن باشند اقداماتی را در پارلمان 
خودمان دنبال خواهیم کرد و با طرح  های چندفوریتی 
تردد در تنگه هرمز را برای کشتی  های اروپایی محدود 
می  کنیم که مطمئنا به نفع آنها نخواهد بود، لذا بهتر است 
تا دیر نشده پارلمان اروپا تصمیم خودش را کنار بگذارد و 
عقلانیت نشان دهد و از اقدامات احساسی دست بردارد.

  تردد قاره  پیما  ها در تنگه هرمز
یک کارشناش مدیریت اظهارداشت: تردد بیش از 5۰ 
هزار کشتی اقیانوس پیمای تجاری، نفتی و گازی سالانه 
از مسیر تنگه هرمز به عنوان یکی از تنگه  های راهبردی 
جهان صورت می  گیرد. علی غیاثیان گفت: طبق برآورد 
کارشناسان، بیش از 8۰ درصد از حمل ونقل بار در 
جهان به میزان ۱۱ میلیارد تن در سال براساس آمار 
سال ۲۰۱8 از طریق دریا انجام می  شود. او با بیان اینکه 
خانواده  های معمولی اتریشی ساکن وین، وقتی در 
اواخر ماه آوریل امسال احساس کردند مقداری هزینه 
زندگی بالاتر رفته است، نمی  دانستند که علت این امر 
اتفاقی است که در چند هزار کیلومتری آنها رخ داده 
است؛ نه جنگی اتفاق افتاده بود و نه حادثه غیرمترقبه 
طبیعی مانند سیل و زلزله رخ داده بود، افزود: تنها 
کشتی عظیم کانتینربر ever given  که متعلق به 
یک سرمایه  گذار ژاپنی بود، به دلیل وزش باد سنگین، 
ناگهان به گل نشست و یکی از دو کانال راهبردی جهان 
یعنی کانال سوئز واقع در کشور مصر را حدود یک هفته 
بست. غیاثیان بیان کرد: این رویداد باعث شد در گوشه 
دیگری از جهان یک شرکت عظیم تولیدکننده خمیر 
چوب مخصوص کاغذسازی که یکی از عمده  ترین اقلام 
تولید دستمال کاغذی و محصولات بهداشتی و کاغذی 
است، هشدار دهد، قادر به تامین منابع اولیه مورد نیاز 
محصولات خود نیست. او توضیح داد: وزش باد شدید 
در خاورمیانه، سرعت غیرمجاز کشتی کانتینربر در کانال 
سوئز و آنطور که برخی رسانه  ها نوشتند حواس پرتی 
کاپیتان کشتی، باعث شد کارخانه دستمال کاغذی در 
برزیل هشدار گرانی بدهد و هزینه زندگی خانواده  های 
معمول اروپایی ناگهان افزایش پیدا کند. این کارشناس 
مدیریت اظهارکرد: حادثه انسداد کانال سوئز یکبار 
دیگر بر اهمیت حمل ونقل دریایی و اثر بی  بدیل آن بر 
اقتصاد جهانی تاکید کرد. او با اشاره به اینکه برای اکثر 
جمعیت جهان، حمل ونقل کالا در کامیون  ها، قطار  ها 
و گاهی در هواپیما  هایی که از بالای سرشان عبور 
می  کند، خلاصه می  شود، گفت: بخش بزرگی از بار آن 
کامیون  ها و یا قطار  ها یا از طریق یک شناور آمده و وارد 
شده است یا قرار است بر روی آن منتقل و صادر شود. 
او ادامه داد: طبق برآورد کارشناسان، بیش از 8۰ درصد 
از حمل ونقل بار در جهان به میزان ۱۱ میلیارد تن در 
سال )آمار سال ۲۰۱8( از طریق دریا انجام می  شود. 
غیاثیان با بیان اینکه اگر اختلال در کانال سوئز جدی 
و طولانی مدت بود یا درباره اقلام راهبردی مانند غذا یا 
حامل  های انرژی به خصوص نفت خام و میعانات گازی 
اتفاق می  افتاد، جهان با بحران بسیار جدی روبه  رو 
می  شد که نمونه آن را در جنگ خلیج فارس در سال 
۱۹۹۱ تجربه کرد، افزود: در واقع حمل ونقل دریایی 
به اندازه  ای از اهمیت برخوردار است که تصور جهان 
بدون آن و کشتی  های غول پیکری که از مواد غذایی تا 
حامل  های انرژی، نهاده  ای تولید و محصولات صنعتی 
را در سراسر عالم جابه  جا می  کنند، غیرممکن است. او 
یادآور شد: تحریم کنندگان طی دو دوره تحریم هسته  ای 
بخش اعظم فشار تحریمی را بر ناوگان کشتیرانی کشور 
وارد کردند و این اقدامی آنی و بدون فکر نبود. دشمنان 
به خوبی می  دانند که تا ۹۰ درصد از مبادلات تجاری 
ایران از طریق دریا )بیش از ۱۲۳ میلیون تن کالا در 
سال ۱۳۹۹( انجام می  شود، اما این موضوعی است که 

اکثر ایرانیان از آن بی  خبرند.


